
KOHTUNIKE XV KORRALISE TÄISKOGU 
PROTOKOLL 

 
Tallinnas, 12. veebruaril 2016 

 
Täiskogu algas 12. veebruaril 2016 kell 11.00 Kultuurikatlas. 
 
Juhatas: Priit Pikamäe, Riigikohtu esimees 
Protokollis: Kadri Nõmm, Riigikohtu sekretär 
 
Täiskogul osalenud kohtunike nimekiri lisatud protokollile (lisa nr 2). 
 
Teised kohal viibinud: Norman Aas, Lilianne Aasma, Marko Aavik, Maarja Aavik, Jüri Adams, Virve 
Altuhova, Marge-Reet Arro, Tiina Ereb, Anu Ernits, Kai Härmand, Jüri Ilvest, Siret Jürgenson, 
Küllike Jürimäe, Jaan Kartau, Tanel Kask, Rauno Kiris, Taimi Kollom, Maie Kram, Merit Kõlvart, 
Vello Lahtvee, Margit Lauri, Külli Luha, Uno Lõhmus, Valeri Lõõnik, Rait Maruste, Mare Merimaa, 
Hans Moks, Ly Mäll, Jaano Odar, Jüri Paap, Nele Parrest, Uno Pender, Lavly Perling, Aliis Pihkva, 
Heino-Vello Pihlak, Malle Preimer, Katrin Puhkason, Airi Püüa, Märt Rask, Ester Reimand, Urmas 
Reinsalu, Eve Rohtmets, Maret Saanküll, Katrin Saar, Shirley Salm, Mai Saunanen, Heili Sepp, Kristel 
Syytam-Nyiri, Silvia Truman, Hannes Vallikivi, Triinu Vernik, Viivi Villemson. 
 
Riigikohtu esimees Priit Pikamäe teatab, et täiskogu alguseks on registreerunud 144 kohtunikku. 
Tehakse teatavaks täiskogu sekretariaat koosseisus: Liis Lindström, Kristi Jakobsoo, Triinu Meeru, 
Kristel Siimula-Saar, Kerdi Raud, Kadri Nõmm, Merje Talvik ja Liis Linn. 

 
Pikamäe: Varem jagatud päevakorda ei ole muudatusi tehtud. Kas kellelgi on päevakorra osas 
täiendusi? Kas keegi on väljasaadetud päevakorra kinnitamise vastu? 
 
Vastuhääli ei ole. 
 
OTSUSTATI: Kinnitada päevakord. Kohtunike täiskogu on rakendatud. 
 
Kinnitatud päevakord: 
 
11.15–12.15 Riigikohtu esimehe ettekanne õigus- ja kohtusüsteemi arengust (KS § 38 lg 3 p 1) 

Priit Pikamäe, Riigikohtu esimees 
 
Justiitsministri ettekanne õigus- ja kohtusüsteemi arengust (KS § 38 lg 3 p 1) 
Urmas Reinsalu, justiitsminister 
 
Valimisnimekirja tutvustamine (notari distsiplinaarsüüteo tuvastamise komisjon, 
distsiplinaarkolleegium, kohtute haldamise nõukoda) 

 
12.15–13.15 Lõuna ja kohtunike omavalitsusorganite valimine 
 
13.15–13.45 Tagasivaade kohtute seaduse kujunemisele 
  Uno Lõhmus, Riigikohtu esimees 1998–2004 
   
13.45–14.25  Eesti 2025 – kuidas on muutunud majanduskeskkond? 
 Kristjan Lepik, majandusekspert 
 
14.25–15.00 Kohvipaus 
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15.00–15.30 Eesti kohus ja kohtusüsteem viieteistkümne aasta pärast 
 Tõnu Anton, riigikohtunik 
 
15.30–16.00 Kuidas mõista kokkuleppeid? 
 David Vseviov, Eesti kunstiakadeemia ajalooprofessor 
 
16.00–16.15 Valimistulemuste kuulutamine ja Riigikohtu esimehe lõpusõnad 
 
 
TÄISKOGU ISTUNGI KÄIK 
 
1. Riigikohtu esimehe Priit Pikamäe ettekanne õigus- ja kohtusüsteemi arengust (lisa nr 3).  
 
2. Justiitsminister Urmas Reinsalu ettekanne (lisa nr 4). 
 
Liis Lindström tutvustab valimisnimekirja ja valimiste korda. 
 
Lõuna 12.15–13.15  
 
3. Tagasivaade kohtute seaduse kujunemisele. 
Uno Lõhmus, Riigikohtu esimees 1998–2004 (lisa nr 5) 
 
4. Eesti 2025 – kuidas on muutunud majanduskeskkond? 
Kristjan Lepik, majandusekspert (lisa nr 6) 
 
K. Lepik: Kas me jõuame ka ühe küsimuse võtta või on aeg juba otsas? 
 
P. Pikamäe: Kolleegid, kas on küsimusi? Ettekandja hea meelega vastaks. Kui ei ole, siis ma 
küsiksin ise. Ma vaatasin seda slaidi tuleviku töökohtadest, ma ei näinud seal kohtunikku. Aga mulle 
meeldiks mõelda, et kohtunik on seal loominguliste töötajate all, sest ma ei kujuta ette, et õiglust ja 
õigusemõistmist saaks kuidagi digitaliseerida. 
 
Sõnavõtt saalist: Seesama küsimus, ainult ma täpsustaksin. Aastanumber oli 1993, kui president 
Lennart Meri võttis meilt vande, et me ausalt kohut peame. Minul oli au vastukõne pidada ja ma 
püstitasin seal retoorilise küsimuse: aga milleks üldse kohtunikke vaja on, kui on olemas targad 
masinad? Lennart Meri tavaliselt ei vastanud küsimustele, aga seekord ta vastas kümme minutit. Ma 
ei suuda täpselt taastada, mida ta rääkis, kuid mõte oli selles, et masinatel jääb puudu empaatiast. Seda 
ei suudeta masinatele sisse kodeerida. 
 
K. Lepik: Kui juba kaks inimest küsivad, siis on tegemist väga tähtsa teemaga. Ja ma arvan, et see 
ongi oluline. Ma ütleksin, et teie töö iseloom muutub ja võib-olla just loomingulisuse suunas. 
Maailma majanduskeskkond muutub, äritegevus on riigipiiride ülene ning uued lahendused ja 
probleemid on seotud tehnoloogia arenguga. Võtame näiteks bitcoin´i juhtumi, mis on kohtusse 
jõudnud. Teie peate suutma kõigi nende arengutega kaasas käia ja aktiivselt kaasa mõelda. Tegelikult 
oli see väga õige märkus, et empaatia ja loomingulisus on kaks sõna, et selle muutuva maailmaga 
kaasas käimiseks. Kohtunikutööd on raske automatiseerida. Mida rohkem te suudate selle muutuva 
keskkonnaga kaasas käia, seda olulisem on teie panus. Ma arvan, et selleks et Eesti oleks atraktiivne, 
peavad kõik sellised osapooled panustama ja teie ka. Aitäh. 
 
Kohvipaus 14.25–15.00 
 
5. Eesti kohus ja kohtusüsteem viieteistkümne aasta pärast. 
Tõnu Anton, riigikohtunik (lisa nr 7) 
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6. Kuidas mõista kokkuleppeid? 
David Vseviov, Eesti kunstiakadeemia ajalooprofessor (lisa nr 8). 
 
7. Valimistulemuste kuulutamine. 
Liis Lindström loeb ette omavalitsusorganite liikmete valimise hääletusprotokolli (lisa nr 1). 
 
Notari distsiplinaarsüüteo tuvastamise komisjoni osutusid valituks: 

 Liige:  Jõks, Henn  
  Liige: Parrest Indrek  

 Liige: Kivinurm, Gaida 
 Liige:  Klaar, Margó 
 Liige: Randma Paavo 
 Asendusliige:  Kirspuu, Krista 
 Asendusliige: Kerstna-Vaks, Kersti 
 

Distsiplinaarkolleegiumisse osutusid valituks: 
  Liige: Altnurme, Maret 

Liige: Maimann, Kristina 
 
Kohtute haldamise nõukotta osutus valituks: 
  Asendusliige I astmest: Kangur-Gontšarov, Iris 
 
Priit Pikamäe tänab kõiki ettekandjaid ja täiskogu korraldustoimkonda. 
 
Kohtunike XV täiskogu lõppes kell 16.05. 
 
Täiskogule järgneb Riigikohtu esimehe vastuvõtt Kultuurikatla Katelde saalis, kus antakse üle 2015. a 
Kohtu Teravaima Sule ja Parima Koolitaja aumärgid. 
 
 
 
(allkirjastatud digitaalselt) 
Priit Pikamäe       (allkirjastatud digitaalselt) 
täiskogu juhataja      Kadri Nõmm 
        protokollija 

 


